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 با از درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز صرافی ها امکان 
دسترســی مردم به نرخ ارز صرافی ها از  دیروز 

)دوشنبه، ۱۱ مهرماه( فراهم شد. 
درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز صرافی ها دیروز با حضور »علی 
صالح آبــادی« رییس کل بانک مرکــزی، »امیر هامونی« 
مدیرعامل بازار متشــکل ارزی و صرافــان در بانک مرکزی 

رونمایی شد.
»علی صالح آبادی« در این مراســم گفت: در راستای شفاف 
ســازی بازار ارز در ســه، چهار ماه اخیر چند اقدام مهم انجام 
شده است. یکی از این اقدامات این بود که بازار توافقی در بین 
صرافی ها راه اندازی شــد و گسترش یافت و این اقدام مهم به 

شفاف سازی معاملات ارز کمک کرد. 
وی افزود: در قدم بعدی مقرر شــد عرضه و تقاضا در بازار ارز 
اعلام شود و معاملات در سایت متشکل ارزی ارائه شود تا مردم 

و فعالان ارز از آن مطلع شوند. 
رییس کل بانک مرکزی توضیح داد: اگرچه در این ســال ها 
صرافــان نرخ خرید و فــروش ارز را در تابلوی صرافی نصب 
می کنند، اما تصمیم گرفتیم برای شفاف ســازی و اینکه افراد 
صرافی های مختلف را با هم مقایسه کنند درگاه یکپارچه اعلام 
نرخ ارز صرافی ایجاد شــود تا ۵۴۵ صراف نرخ های خود را در 

آن اعلام کنند. 
وی تاکید کرد: اعلام نرخ ارز در سامانه موجب ایجاد شفافیت 
و عمق بخشی بازار ارز خواهد شد و در آینده امکان ثبت سفارش 

خرید از صرافی با نرخ توافقی نیز فراهم می شود. 
صالح آبادی در خصوص فروش ارز در سامانه نیما نیز گفت: در 
۶ ماه نخست امسال ۲۴ میلیارد و ۴۳۰ میلیون دلار در سامانه 
نیما ارز معامله شــده است که این میزان در سال گذشته برابر 

۱۲میلیارد و ۳۶۰ میلیون دلار بوده است و این رقم حاکی از رشد 
۸۰ درصدی معاملات در نیمه نخست امسال است. 

وی با اشاره به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بیان کرد: حجم بالای 
تقاضای ارز در بازار به ارز ترجیحی و تامین کالای اساسی مربوط 
می شــد و پس از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیاز کاذب به ارز به 
شدت کاهش یافت و در سامانه نیما و پس از آن همواره عرضه 

بر تقاضا پیشی داشت. 
رییس کل بانک مرکزی افزود: در نیمه نخســت امســال 
۶۰۰ میلیون دلار معامله در قالب اسکناس در بازار متشکل ارزی  
عرضه انجام شد که این معاملات برای نیازهای خدماتی بوده 
است.مدیرعامل بازار متشکل ارزی نیز در مراسم رونمایی این 
ســامانه گفت: پیش از این افراد برای آگاهی از نرخ ارز باید به 
صرافی های مجاز مراجعه می کردند که از هفته گذشته با ابلاغ 
بخشنامه بانک مرکزی مقرر شد صرافی های مجاز نرخ ها را در 

وب سایت مرکزی اعلام کنند. 
 www.ice.ir هامونی افزود: با اعلام نرخ ارز در ســامانه
)سامانه مدیریت بازار متشکل معاملات ارز ایران( شاهد شفافیت 
نرخ ارز، رقابت سالم و کارا صرافی ها، آگاهی صرافان از شرایط 
بازار، تسهیل خرید ارز برای مشتریان، امکان استفاده از داده ها 

برای تحلیلگران فراهم خواهد شد. 
وی اظهار داشت: در گذشته صنف صرافی معامله گر بود؛ اما از 
این پس با رونمایی درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز صرافی ها، این 

صنف کارگزار محور خواهد شد 
 خبرهای خوش درباره آزادسازی منابع ارزی

 اعلام می شود
رییس کل بانک مرکزی در خصوص آزادسازی هفت میلیارد 
دلار منابع ارزی بلوکه شده کشور گفت: پیشرفت های عملی در 

این زمینه ایجاد شده و به زودی خبرهای خوشی اعلام می شود. 
این منابع متعلق به بانک مرکزی و صندوق توسعه ملی است و 

بانک می تواند از آن استفاده کند.
علی صالح آبادی در حاشیه مراسم رونمایی از درگاه یکپارچه 
اعلام نرخ ارز صرافی ها در پاســخ به خبرنــگار ایرنا افزود: با 
هماهنگی وزارت امور خارجه پیشــرفت های خوبی در زمینه 
آزادســازی ارز انجام شده است و نمی توانم جزییات بیشتری 
ارایه دهــم؛ اما در روزهــای آینده خبرهای خوبــی در این 
 خصوص منتشر می شود. حساب هایی نیز برای واریز ارز معرفی 
شده است.وی افزود: منابع ارزی، جزئی از دارایی های ملت ایران 
است و باید در راستای منافع کشور مورداستفاده قرار بگیرد. در 
همین راستا هم بانک مرکزی با همکاری دستگاه دیپلماسی 
از ابتدای استقرار دولت، پیگیری این موضوع را به طور جدی 
در دستور کار قرار داد که در یک مرحله، خوشبختانه منجر به 
آزادسازی بخشی از منابع مسدودی در انگلیس پس از بیش از 
۴۰ سال گردید که رسماً هم در این خصوص اطلاع رسانی شد.
صالح آبادی رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: در خصوص 
سایر منابع مسدودی هم مذاکرات فشرده و مستمری در راستای 
استیفای حقوق قانونی ملت ایران انجام و طی هفته های اخیر 
هم پیشرفت خوبی در این خصوص حاصل شده، البته برخی 
ملاحظات بانکی در این زمینه باقی اســت که به طرف های 
مقابل اعلام شده و نمایندگان دو طرف در حال پیگیری این 

موضوع هستند.
خوداظهاری مبنای تشخیص حساب های تجاری 

و شخصی است
 رئیس کل بانک مرکزی گفت: امســال مبنای تشخیص 
حســاب های تجاری و غیرتجاری خوداظهاری افراد است و 

افرادی که متقاضی اســتفاده از مزایای حساب های تجاری 
هستند می توانند اعلام کنند. 

»علی صالح آبادی« درباره تفکیک حســاب های تجاری و 
شخصی اظهارداشت: با ساماندهی دستگاه های کارت خوان و 
درگاه های پرداخت تفکیک حساب ها انجام می شود و کسانی 
که کارت خوان دارند اکثرا حساب های تجاری معرفی می کنند 

در این زمینه مشکلی نیست.
وی افزود: هم اکنــون تمام کارت خوان ها به پرونده مالیاتی 

متصل هستند و حساب تجاری محسوب می شوند.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: با توافق در جلسه شورای 
پول و اعتبار مقرر شد که امسال مبنای تشخیص حساب های 
تجاری و غیر تجاری خود اظهاری افراد باشــد و امسال تعداد 

معاملات و مبالغ هر حساب موضوعیتی ندارد.
رییس کل بانک مرکزی همچنین درباره افزایش نرخ دلار در 
روزهای گذشته گفت: بانک مرکزی حضور فعالی در بازار دارد و 
صادرکنندگان هم با بانک مرکزی همکاری می کنند و تلاش ما 

این است که دربازار ارز تعادل ایجاد کنیم.

وی در مورد رمزریال بانک مرکزی گفت: رمز ریال پیش از این 
وارد تست و آزمایش شده بود که البته مبلغ آن یک میلیارد تومان 
بود و بانک های ملت و ملی و دو فروشگاه به صورت آزمایشی در 

حال استفاده از رمز ریال هستند.
صالــح آبادی افــزود: با پایــان این مرحله از تســت، وارد 
آزمایش های گسترده تر خواهیم شد که امیدوارم در مهر ماه وارد 

مرحله آزمایشی گسترده تر شویم.
در ادامه جلسه وی در مورد استفاده از ابزارهای اعتباری بانک 
مرکزی گفت: امسال موفق شدیم ابزار اوراق گام را به خوبی 
معرفی کنیم حجم معاملات اوراق گام به ۲۶ هزار میلیارد تومان 
رســیده در حالی که از بهمن ۹۹ تا تیر ماه امسال در مجموع 

۸.۸ هزار میلیارد تومان اوراق گام منتشر شده بود.
رئیس کل بانک مرکزی افزود:در ســه ماه گذشته این رقم 
به ۲۶ میلیارد دلار رســیده اســت و امیدواریم تا پایان امسال 
بتوانیم ۱۰۰ هزار میلیارد تومان اوراق گام برای بخش صنعت 
و ۱۰۰ هزار میلیارد تومان نیز برای دیگر بخش های اقتصادی 

منتشر کنیم.

رییس کل بانک مرکزی:

 دسترسی مردم به نرخ ارز صرافی ها
 با رونمایی از درگاه یکپارچه فراهم شد

تجربه متفاوتی با معرفی سرویس های بانکداری 
مدرن بانک ایران زمین برای مشتری ایجاد شود 

بانکداری مدرن از جمله مباحثی اســت که 
بانک ایران زمین طی سال های اخیر با تامین 
زیرساخت های لازم، خدمات مختلفی را در 
این حوزه به مشتریان ارائه و سعی کرده با 
پیاده ســازی تجربه مشتری گامی مهم در 
جهت ایجاد ارزش افزوده برای مشــتریان 

بردارد. 
بر همین اســاس محمود حسن شاهی مدیر شعب 

استان های فارس، بوشهر، کهگیلویه و بویراحمد در جمع روسای شعب این استان ها بر معرفی 
سرویس های بانکداری مدرن به مشتریان تاکید کرد و گفت: کارکنان بانک ایران زمین به 
عنوان بانک پیشــتاز در ارائه خدمات بانکداری دیجیتال باید با معرفی دقیق سرویس های 
بانکداری مدرن و خدمات دیجیتال به مشتریان علاوه بر جلب رضایت آنان، تجربه متفاوت 

برای مشتریان ایجاد کنند. 
در ادامه حسن شاهی پیرو بازدید مدیران شعب استان ها از هلدینگ فناوری اطلاعات بانک 
ایران زمین افزود: بانک ایران زمین با شخصی سازی خدمات برای مشتریان، گامی موثر در ارائه 
سرویس های بانکی برداشته است و مشتریان می توانند با توجه به نیاز خود، خدمات مورد نظر 

خود را از بانک دریافت نمایند. 
در پایان سید مهدی فاطمی معاون شعب استان همراهی ستاد با کارکنان شعب را ضروری 
دانست و گفت: به طور قطع همکاری و همراهی همکاران در ستاد با شعب می تواند در روند 

ارائه خدمات با کیفیت به مشتریان موثر باشد. 
اپلیکیشن فراز ایران زمین با امکانات بانکی متنوع می تواند در راستای فناوری روز ایران زمین 

بسیاری از خدمات بانکی را به مشتریان خود ارائه کند. 
 

سرعت بخشی در تکمیل خدمات بیمه سلامت محور 
ضروری است

در شرایط حاضر اتصال سامانه های اطلاعاتی 
تمامی نهاد های مرتبط در امر بیمه گری یک 
ضرورت آشــکار اســت که باید با جدیت 

پیگیری و اجرایی شود.
سرعت بخشی در تکمیل خدمات بیمه سلامت محور 
ضروری است، مهندس مجید بهزادپور که در نشست 
مشترک با مدیر عامل سازمان سلامت کشور سخن 
می گفت، با اعلام این مطلب و با اشــاره به اراده نهاد 

ناظر صنعت بیمه برای راه اندازی و تکمیل »هاب درمان« افزود: سرعت بخشی در توسعه 
پوشش بیمه سلامت در کشور یک ماموریت ویژه است و هرگونه توقف در این حوزه به پیکره 

جامعه لطمه خواهد زد.
رئیس کل بیمه مرکزی با تشریح ظرفیت های گسترده صنعت بیمه برای پوشش همگانی 
بیمه های درمانی در کشور از برخی دستاورد ها در این خصوص یاد کرد و افزود: بر اساس تکالیف 
قانونی و هم افزایی با سازمان سلامت، حرکت بزرگی در راستای همگانی سازی محصولات و 

خدمات سلامت محور آغاز خواهد شد.
بر اساس این گزارش، دکتر محمد مهدی ناصحی در این نشست با قدردانی از حمایت ها و 
خدمات گسترده نهاد ناظر و صنعت بیمه در خصوص همگانی سازی پوشش بیمه سلامت در 
کشور، اظهار داشت: تعامل هدفمند برای تسریع فرایند های بیمه ای و بهره مندی طیف وسیع تر 

جامعه از پوشش خدمات بیمه سلامت از اهداف مشترک نهاد های بیمه گر است.
مدیرعامل سازمان سلامت کشور در همین راستا افزود: در حال حاضر خدمات حداقلی در 
حوزه بیمه از سوی جامعه قابل پذیرش نیست و باید از تمامی ظرفیت های موجود برای ارائه 

خدمت حداکثری استفاده کنیم.
گفتنی است در این نشست موضوعات مشترکی نظیر: همسان سازی و تبادل وب سرویس ها، 
راهکار های افزایش سطح تعامل، تقویت بانک قوانین واحد بیمه سلامت، ایجاد زمینه برای 
پیوستن شرکت بیمه آتیه سازان حافظ به صنعت بیمه و همچنین تبادل اطلاعات مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.

 ۴۰۰ هزار کارگر ساختمانی
 پشت نوبت بیمه تامین اجتماعی

مدیرکل امور بیمه شــدگان سازمان تامین 
اجتماعی گفت: برای پوشش بیمه کارگران 
ساختمانی پشت نوبت ، منتطر تصویب قانون 

جدید در مجلس هستیم.
مهدی شکوری در خصوص طرح بیمه فراگیر خانواده 
ایرانی گفت: براساس برنامه ریزی های صورت گرفته 

اجرای این طرح از سال گذشته آغاز شده است.
وی افزود: ســال گذشته بیش از ۷۰۰ هزار نفر تحت 

پوشش طرح بیمه فراگیر قرار گرفتند. وی ادامه داد: همچنین طی ۵ ماهه امسال نیز ۴۵۰ هزار 
نفر بیمه فراگیر شدند و پیش بینی می شود تا پایان سال تعداد بیمه شدگان در این طرح به یک 
میلیون و دویست هزار نفر برسد.مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی درخصوص 
طرح جدید بیمه کارگران ساختمانی گفت: برای بیمه کارگران ساختمانی منتظر تصویب قانون 

جدید هستیم.
وی در پاسخ به این سوال که اجرای این طرح فعلًا متوقف است یا خیر گفت: منتظر تصویب و 
نظر قانون گذار هستیم و هر تعدادی که قانون اجازه بدهد بعد از تصویب نسبت به بیمه کارگران 
ساختمانی اقدام خواهیم کرد. شکوری تاکید کرد: چنانچه ماده ۵ قانون بیمه کارگران ساختمانی 
اصلاح شود زمینه برای جذب بیمه شدگان جدید هم وجود خواهد داشت و تعداد افرادی که در 
صف انتظار خواهند بود بیمه می شوند.وی در خصوص افراد پشت نوبت بیمه کارگران ساختمانی 
گفت: بر اســاس آمارهای موجود حدود ۴۰۰ هزار کارگر ساختمانی پشت نوبت بیمه تأمین 
اجتماعی هستند اما هر تعدادی که باشند اگر قانون به تصویب برسد فارغ از تعداد می توانیم زمینه 

جذب کارگران ساختمانی را فراهم کنیم.

نقدینگی در بازار مسکن نزولی شد
به دلیل کاهش معاملات در بازار مسکن، نقدینگی هم در این بازار کم شد.

به گزارش تجارت نیوز، روند حجم نقدینگی وارد شده در بازار مسکن شهریورماه کمتر از سه 
پیش از خود شد.

 با کاهش معاملات در بازار مسکن روند نقدینگی وارد شده به این بازار در پایتخت هم نزولی 
شده است. به طور کلی آمارها و اطلاعات بانک مرکزی در خصوص تغییر قیمت هر متر مربع 
آپارتمان مسکونی در تهران نشان داد تورم این بخش مسیری نزولی را در این ماه سپری کرده 
است. این در حالی است که برخی تحلیل گران ریشه این کاهش قیمت را افت فروش و ریزش 
عرضه می دانستند. در همین رابطه تعداد معاملات مسکن در این ماه سیری نزولی گرفته و در 
نهایت به کمترین سطح خود در بازه ۵ ماهه رسیده است.موضوعی که در نهایت نقدینگی وارد 
شده در بازار مسکن را نیز تنزل داده است.به طور کلی برای محاسبه میزان نقدینگی وارد شده در 
بازار مسکن می توان متوسط متراژ را ۸۵ متر مربع در نظر گرفته و در متوسط قیمت مناطق ۲۲ 
گانه تهران ضرب کرد. رقم حاصل ارزش هر معامله بوده و برای به دست آوردن کل حجم پول 
در گردش می توان این عدد را در تعداد معاملات تکثیر کرد.با انجام این محاسبات در این ماه 
مشاهده می شود متوسط نقدینگی وارد شده در بازار مسکن تهران برابر با ۲۲هزار و ۱۶۳میلیارد 
تومان بوده که نسبت به ماه قبل خود افتی ۲۲درصدی داشته است.این سومین ماه متوالی است 
که افت ماهانه شاخص حجم پول در گردش در مسکن تهران تقریبا ۲۲درصد ثبت می شود.

مقایسه نقطه ای )قیاس رقم حاصله با موقعیت مشابه خود در سال گذشته( نیز نشان می دهد در 
این مدت حجم پول در گردش تهران تنها ۵درصد رشد داشته و تقریبا معادل با شهریور سال 
گذشته ثبت شده است.عامل این کاهش را می توان به لحاظ آماری در کاهش تعداد معاملات 
در مسکن دانست. اتفاقی که بیشتر می تواند از سمت تقاضا باشد به این معنا که معامله گران 
احتمالا از دادوستد بیشتر در بازار مسکن نسبت به ماه های قبل عقب نشینی کرده اند. کارشناسان 

معتقدند معامله گران احتمالا به سایر بازارها نقل مکان کرده اند.

اخبار کوتاه 

معاون اداره کل توسعه سرمایه انسانی بانک قرض  الحسنه مهر 
ایران گفت: چنانچه منابع قرض  الحسنه سایر بانک  ها و منابع 
صندوق  های قرض  الحســنه فقط در بانک  های قرض  الحسنه 
متمرکز شود، این بانک  ها می توانند اقدامات بسیار ارزنده  تری را 

به انجام برسانند. 
»فرشــید رزلانسری« معاون اداره کل توسعه سرمایه انسانی بانک در برنامه 
»گفت  و گوی اقتصادی« رادیو گفت  و گو اظهار داشــت: با عنایت به محدودیت 
استفاده بانک  های قرض  الحسنه صرفاً از عقد قرض  الحسنه و علی  رغم اینکه 
قدمت بانک  های قرض  الحســنه در کشور بیش از ۱۵ سال نیست، اما کارهای 

بسیار خوبی در حوزه قرض  الحسنه در این بانک  ها به انجام رسیده است.
وی افزود: بانک قرض  الحســنه مهر ایران تا کنون حدود ۱۳ میلیون مشتری 
جذب کرده و به بیش از ۱۲ میلیون نفر از این مشتریان وام پرداخت کرده است. با 
توجه به اینکه ماهیت قرض  الحسنه و اهداف آن با سایر عقود در بانک  های دیگر 
متفاوت است و همچنین بانک  های قرض  الحسنه به دنبال کسب سود نیستند و با 
عنایت به ابعاد اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی که عقد قرض  الحسنه دارد، این شیوه 
از تأمین مالی می  تواند تأثیرگذاری بسیاری بر جامعه داشته باشد.رزلانسری در 
خصوص حمایت  های دولت از بانک  های قرض  الحسنه تصریح کرد: حمایت  های 
دولت در زمینه ترویج فرهنگ قرض  الحســنه و کمک به رشد قرض الحسنه 
می  تواند صورت پذیرد. عملکرد بانک  های قرض  الحسنه در حوزه مسئولیت  های 
اجتماعی و خــارج از آن در خصوص بانکداری خرد، وام  های پرداختی در حوزه 
اشتغال، ازدواج، مسکن و کمک ودیعه مسکن، نشان  دهنده این مطلب است که 

بانک  های قرض  الحسنه می  توانند به خوبی کمک  کننده دولت باشند.
 پرداخت وام قرض الحسنه

 بر کاهش مشکلات جامعه مؤثر است
وی خاطرنشان ســاخت: علی  رغم اینکه این بانک  ها کاملًا خصوصی بوده 

و حمایت مالی نمی  شــوند و بودجه دولتی ندارند، تمام منابع مردمی که در این 
بانک  ها جذب شده، به  صورت کامل به عنوان وام  های قرض  الحسنه تخصیص 
 داده شــده که این امر می  تواند در کاهش مشکلات و معضلات جامعه بسیار 
تأثیرگذار باشد.معاون اداره کل توسعه سرمایه انسانی بانک قرض  الحسنه مهر ایران 
با اشــاره به اینکه در سایر بانک  ها نیز منابع قرض  الحسنه وجود دارد، اما چون 
به  دنبال سوددهی بیشتری هستند، ممکن است این منابع در حوزه قرض  الحسنه 
تخصیص پیدا نکند، پیشنهاد داد: پس از گذشت چندین سال از تأسیس بانک  های 
قرض  الحسنه و عملکرد آن  ها، نگاه حمایتی دولت تغییر یافته و قوانین و ساختارها 
و فرآیندهای جدید برایشان تعریف شود تا بانک  های قرض  الحسنه متفاوت از 
بانک  های تجاری دیده شوند. به  عنوان نمونه نرخ ذخیره قانونی که برای بانک  ها 
در نظر گرفته شده، برای بانک  های تجاری و قرض  الحسنه، ۱۰ درصد است و 
نرخ اضافه برداشت از بانک مرکزی برای هر ۲ دسته از بانک ها یکسان است که 
پیشنهاد می  شود تا حدی متفاوت باشد.رزلانسری اظهار داشت: همچنین صدور 
مجوز انجام یک سری عملیات بانکی که بانک  های قرض  الحسنه در حال حاضر 

اجازه انجام آ ن  ها را ندارند، می تواند رهگشا باشد.
وی در ادامه سخنان خود را این گونه پی گرفت: یک سری محدودیت  ها برای 

بانک  های قرض  الحسنه مثل سقف پرداخت وام وجود دارد که در سال جاری، به 
همت مدیران عامل بانک  های قرض  الحسنه و وزیر امور اقتصاد و دارایی، گامی 
مؤثر در این زمینه برداشته شد و در حال حاضر تا سقف ۲۰۰ میلیون تومان برای 

اشخاص حقیقی، وام قرض  الحسنه پرداخت می  شود.
رزلانسری اضافه کرد: اقدام بسیار خوب دیگر، مجوز پرداخت حقوق کارکنان 
بخش  های دولتی توسط بانک  های قرض  الحسنه بوده که اقدامی مهم است و 
این منابع جهت کمک به همین قشر در اختیارشان قرار می  گیرد. چنانچه توسط 
بخش  های دولتی، حساب پرداخت حقوق پرسنل به بانک قرض الحسنه مهر ایران 
منتقل شود، در قبال آن خواهند توانست از وام  های قرض  الحسنه با کارمزد ۴ درصد 

و کمتر از آن برای پرسنل خود بهره مند شوند.
وی ادامه داد: در حوزه کشــورهای اسلامی، فعالیت  های خاصی از بانکداری 
اســلامی نه  تنها در عقد قرض  الحسنه، بلکه در همه عقود اسلامی انجام شده 
است، اما این گونه نیست که بانکی تخصصی به اسم قرض  الحسنه داشته باشند.

معاون اداره کل توسعه سرمایه انسانی بانک قرض  الحسنه مهر ایران با اشاره 
به سیستم اعتبارسنجی مشتریان که بانکداری تخصصی قرض  الحسنه در آن 
پیشرو بوده و برگرفته از بانکداری روز دنیاست، تصریح کرد: سیستم اعتبارسنجی 
از وثیقه  محوری به سمت اعتبارسنجی مشــتریان رفته و در پرداخت وام  های 
قرض  الحسنه به  جای اینکه وثیقه، چک، سفته و منابع مالی شخص مورد سنجش 
قرار گیرد، اعتبار فرد در سابقه پرداخت اقساط وام و اینکه چقدر در پرداخت اقساط 

منظم بوده، مورد بررسی قرار می  گیرد.
رزلانسری گفت: در بانک قرض  الحسنه مهر ایران، بیش از ۵۰ درصد از وام  هایی 
که پرداخت شــده، بر مبنای اعتبارسنجی افراد بوده است. اعتبارسنجی، قدرت 
پرداخت مشتری در بازپرداخت اقســاط را مشخص می  کند و بر اساس درآمد 
شخص، وضعیت دارایی و بر اساس سابقه اعتباری و تسهیلاتی که دریافت کرده 
و بازپرداخت آن را انجام داده، صورت می گیرد. هدف از اعتبارسنجی این است که 

مشتریان بتوانند به  راحتی از وام  های قرض  الحسنه استفاده کنند.
وی در خصوص نحوه پرداخت وام  های قرض  الحسنه به اشخاص حقیقی گفت: 
افراد برای اســتفاده از وام قرض  الحسنه، ابتدا باید در بانک قرض  الحسنه افتتاح 
حساب کنند. در حال حاضر می  توان به صورت آنلاین از طریق همراه بانک افتتاح 

حساب انجام داد و کارت مشتری هم به صورت پستی ارسال خواهد شد.
رزلانسری افزود: با توجه به شناختی که از قرض  الحسنه وجود دارد و به لحاظ 
فرهنگ سازی، نباید صرفاً جهت دریافت وام قرض  الحسنه در این بانک  ها افتتاح 
حساب شود. اکثر مردم در لحظه، نیاز اساسی به وام ندارند، بنابراین با افتتاح حساب 
و انتقال گردش حساب حقوق و دستمزد خود به بانک  های قرض  الحسنه می  توانند 

معدل حساب ایجاد کرده و به این صورت نیاز عده  ای دیگر را رفع کنند.
رزلانسری خاطرنشان ســاخت: ۹ درصد منابع قرض  الحسنه در اختیار بانک 
قرض  الحسنه مهر ایران است، در حالی که این بانک بیش از ۲۰ درصد مصارف 
قرض  الحســنه را متقبل شده اســت، یعنی منابع قرض  الحسنه فقط در حوزه 
قرض  الحسنه تخصیص پیدا کرده اســت. وی افزود: با توجه به اینکه در سال 
جاری برای نخستین بار بانک  های قرض  الحسنه امکان پرداخت وام به اشخاص 
حقوقی را پیدا کردند، در چارچوب تفاهم نامه ای که بانک  قرض الحسنه مهر ایران 
با صندوق نوآوری و شــکوفایی دارد، امکان تأمین منابع از ســوی بانک برای 
شرکت های دانش بنیان با ارائه معرفی  نامه از سوی این صندوق فراهم است تا 

جهت تأمین سرمایه در گردش پروژه  ها مورد استفاده قرار گیرد.
 معاون اداره کل توسعه سرمایه انسانی بانک قرض  الحسنه مهر ایران در بخش 
پایانی سخنان خود با اشاره به اینکه این بانک به معرفی شدگان کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و بنیاد برکت وام پرداخت می کند، اظهار داشت: در جهت هم  افزایی 
بانک های قرض الحســنه، چنانچه منابع قرض  الحسنه سایر بانک  ها و منابع 
صندوق  های قرض  الحسنه فقط در بانک  های قرض  الحسنه متمرکز شود، این 

بانک  ها   می توانند اقدامات بسیار ارزنده  تری را به انجام برسانند.

ادامه از صفحه یک
 الگوی کشت طی سالهای اخیر یکی از چالش برانگیزترین مباحث مطرح شده در حوزه کشاورزی کشور 
بوده است؛ بسیاری از کارشناسان و دست اندرکاران نابسامانی های تولید و حتی بازار محصولات کشاورزی 
را ناشی از عدم اجرای الگوی کشت مناسب می دانند در عین حال برخی هم این مسئله را فرافکنی می دانند 
و معتقدند که بین بحث الگوی کشت و بازار رابطه مستقیمی وجود ندارد و نقش حلقه های واسط را در این 
میان نمی توان نادیده گرفت. اجرای یک الگوی کشت مناسب می تواند در تحقق این سیاست و همچنین 
تأمین امنیت غذایی کشور بسیار مؤثر باشد. ضمن اینکه ساماندهی حضور محصولات ایرانی در بازارهای 

صادراتی نیز با اجرای طرح مذکور قابل انجام خواهد بود.
انتخاب الگوی کشــت از اصلی ترین عوامل افزایش بهره وری تولید در کشــاورزی محسوب می شود. 
تخصیص بهینۀ اراضی و تعیین محصولات مناسب کشت هر منطقه برای جلوگیری از مصرف بی رویۀ 
نهاده ها و کاهش مخاطرات ناشی از کمبود منابع تأمین غذا پس از بررسی علمی عوامل مؤثر بر الگوی 

کشت و با در نظر گرفتن شاخص های مختلف قابل دستیابی است.
الگوی کشــت جانمایی صحیح تولید بر اساس پتانسیل های طبیعی، اصول اقتصادی و سیاست های 
استراتژیک کشور است، به عبارت دیگر این سه هدف فنی، اقتصادی و استراتژیک، الگوی کشت را تشکیل 
می دهد. در واقع برنامه ریزی الگوی کشت یک نظام برنامه ریزی برای تحقق آمایش سرزمین در بخش 
کشاورزی است و از الزامات تئوری های توسعه این بخش به شمار می رود. برنامه الگوی کشت قربانی شده 
به دلیل اینکه تمام مشکلات بازار را به آن نسبت می دهند. در هیچ کجای دنیا کف مزرعه به کف بازار به 
طور مستقیم وصل نیست و بین آنها حلقه های واسط وجود دارد.برنامه الگوی کشت هر آنچه ظرفیت واقعی 
بخش کشاورزی است را آشکار کرده و تولید را به مکان های صحیح در بازه های زمانی مشخص منتسب 

می کند، بنابراین هدف از تدوین و اعلام برنامه الگوی کشت در گام نخست انجام نوعی از آمایش سرزمین 
در بخش کشاورزی است.

به دلیل پیچیدگی و فرابخشی بودن موضوع سیاست گذاری در الگوی کشت به عنوان ضمانت اجرایی آن، 
بسیاری از مدیران کشورمان از مقوله سیاست گذاری جامع و کلان پرهیز دارند؛ ضمن اینکه اثرات این نوع 
برنامه ریزی و سیاست گذاری طولانی و خارج از عمر مدیریتی مدیران دولتی است و عملًا جذابیت چندانی 
برای قرار گرفتن در برنامه کاری پانها نداشته است. به دلیل همین پیچیدگی و فرابخشی بودن موضوع 
سیاستگذاری در الگوی کشت به عنوان ضمانت اجرایی آن، بسیاری از مدیران کشورمان همواره از مقوله 
سیاستگذاری جامع و کلان پرهیز دارند و وقتی صحبت از الگوی کشت می شود ماتریسی را تصور می کنند 
که در آن نام مناطق یا استان های کشور در یک سمت نوشته شده و در سوی دیگر اسامی محصولات 
کشاورزی قید شده و اعداد داخل جدول سطح زیر کشت مورد توصیه و قابل کشت را نشان می دهد. این 
نگاه اخیر ناشی از یک سوءتفاهم بزرگ در برداشت از نظریه مفهومی الگوی کشت در ایران است. علاوه 

بر این، بدلیل ماهیت این نوع سیاست گذاری، اثرات این نوع برنامه ریزی در طولانی مدت قابل مشاهده 
است که خارج از عمر مدیریتی مدیران دولتی است؛ به همین دلیل عملًا جذابیت چندانی برای قرار گرفتن 

در برنامه کاری آنان نداشته است.
برنامه الگوی کشت مانند همه برنامه های اجرایی پس از مرحله تدوین که انجام شده، برای اجرا شدن نیاز 
به الزاماتی دارد. در صورت وجود این الزامات و بروز سیاست های مربوطه در جامعه کشاورزی کشور زمینه 
پذیرش اجتماعی طرح پدید خواهد آمد و کنشگران و ذینفعان با مشارکت در اجرای آن از مزایا و منافع آن 
بهره مند خواهند شد. صادقانه باید گفت که برخی از الزام های اجرایی هنوز هم وجود ندارد. اول اینکه برخی 
از تصمیم گیران از ایجاد تحولات ساختاری در بخش کشاورزی کشور هراس دارند و به حفظ وضع موجود 
قانع هستند. به عبارت دیگر گذر از کشاورزی معیشتی را که مایه اشتغال در مناطق مختلف به بهای اتلاف 
منابع است، به صلاح نمی بینند. بنابراین علی رغم وجود تکالیف قانونی در سالهای اخیر همواره این موضوع 

در ابتدای اجرا متوقف به تصمیمات موقتی شده است.

منابع قرض الحسنه در بانک های قرض الحسنه متمرکز شود

افزایش بهره وری تولید در کشاورزی

رئیس هیأت مدیره بانک کشــاورزی با اشاره به نقش فن آوری 
در تغییر مدل های کسب و کار در دنیای امروز، خاطرنشان کرد: 
نگرش  ما در فضای کسب و کار نیز متناسب با تغییرات محیط و 

حوزه فن آوری باید تغییر کند.
وهب متقی نیا که صبح روز شنبه نهم مهر ماه در ارتباط زنده تصویری با کارکنان 
این بانک در دوره آموزشــی» اصول و فنون مذاکره و بازاریابی خدمات بانکی« 
سخن می گفت، با اعلام این مطلب بر رویکرد آموزشی مستمر و مهارت محور 
تأکید کرد. وی ضمن قدردانی از زحمات و تلاش های کارکنان بانک کشاورزی 

به ویژه کارکنان  شعب سراسر کشور یادآور شد: با تغییرات به وجود آمده در بستر 
فن آوری، ارائه خدمات به روش های سنتی پاسخگوی نیاز های امروزی نیست و 
تغییر مدل های کسب و کار امری اجتناب ناپذیر است. رئیس هیأت مدیره  بانک 
کشاورزی با اشاره به ضرورت بهبود و ارتقای مدل های کسب و کار تصریح کرد: 
مذاکره با مشتری، نیازسنجی و رصد رفتار مشتریان و تولید و ارائه خدمات بانکی 
بر اساس این داده ها نیازمند تغییر است. متقی نیا در بخش دیگری از سخنانش 
با اشاره به زیرساخت های الکترونیکی بانک کشاورزی و قابلیت های آن ،گفت: 
نگرش ما متناسب با تغییرات محیطی و حوزه فن آوری در ارائه خدمات باید تغییر 

کند تا مشتریان بدون حضور درشعبه و با سرعت بیشترو در بستری امن، خدمات 
مورد نیاز خود از جمله تسهیلات را دریافت کنند.

وی در ادامه  بر ضرورت توســعه ارتباط با مشتریان، ارتقای دانش کارکنان و 
کسب مهارت های جدید متناسب با تغییرات تأکید کرد و یکی از این مهارت ها 
را فنون مذاکره و شناخت نیازهای مشتری دانست و ابراز امیدواری کرد: با همت ، 
برنامه ریزی و توسعه ارتباط با مشتریان، برنامه های تدوین شده این بانک در حوزه 
بازاریابی با هدف افزایش سهم از بازار ، جذب منابع  مالی بخش کشاورزی  و کمک 

به تحکیم پایه های امنیت غذایی کشور تحقق  یابد.

ضرورت تغییر مدل های کسب و کار بر بستر فن آوری 
رئیس هیأت مدیره بانک کشاورزی تأکید کرد: 

مراســم معارفــه حســن کاظمی 
سرپرســت معاونت منابع انسانی و 
سید جعفر میرزاده موسوی سرپرست 
اداره کل سرمایه انسانی با حضور مدیر 
عامل،اعضای هیات مدیره و هیات عامل 

بانک، برگزار شد. 
دکتر محمد رضــا فرزین در این مراســم با 
تقدیر از خدمات فرهاد معقول و محمد رضایی 
معاون ســابق منابع انسانی و رئیس سابق اداره 
کل سرمایه انسانی،گفت:نیروی انسانی نقش 

مهمی در ارتقای جایگاه یک ســازمان دارد، از این رو فراهم کردن زمینه رشد 
 کارکنان می تواند تاثیر مهمی در رسیدن بانک ملی ایران به اهداف تعیین شده 

داشته باشد. 
وی افزود: با توجه به توانمندی های حسن کاظمی و سید جعفر میرزاده موسوی 
و تجاربی که در دوران کاری خود اندوخته اند،امیدوارم شــاهد تحول مهمی در 

بخش نیروی انسانی باشیم.
حسن کاظمی سرپرست معاونت منابع انسانی نیز در این مراسم اظهار امیدواری 
کرد تا در دوران فعالیت خود بتواند با تکیه بر توانمندی های کارکنان بانک ملی 

ایران و بهره گیــری از دانش و تجربه آنها و با 
تلاش خستگی ناپذیر،زمینه های رشد و تعالی 
نیروی انسانی فراهم شــود.وی افزود:با وجود 
اهمیت مسائل معیشــتی اما انتظارات نیروی 
انسانی،صرفا مالی نیست و باید با درک درست 
نیازهای کارکنان،زمینه رضایتمندی آنها فراهم 

شود. 
سید جعفر میرزاده موسوی سرپرست اداره کل 
سرمایه انسانی نیز در این مراسم گفت:بانک ملی 
ایران از گنجینه بزرگ نیروی انسانی برخوردار 
است و استفاده از این ظرفیت عظیم می تواند منجر به تعالی و بهبود عملکرد 

بانک شود. 
وی افزود:با اجرای بسته های مناسب رفاهی،معیشتی و آموزشی می توان مسیر 
رشد هر چه بیشتر کارکنان را فراهم کرد. فرهاد معقول و محمد رضایی نیز در این 

مراسم گزارشی از وضعیت منابع انسانی بانک ارائه کردند.
گفتنی است که فرهاد معقول عضو سابق هیات عامل و معاون منابع انسانی و 
محمد رضایی رئیس سابق اداره کل سرمایه انسانی به سمت مشاور مدیر عامل 

بانک ملی ایران منصوب شدند.

مدیرعامــل بانک صــادرات ایران در 
دیدار با فعالان اقتصادی استان همدان 
گفت: ظرفیت های کشاورزی، صنعتی، 
جاذبه های گردشگری و واقع شدن در 
مسیر ترانزیتی غرب کشور، قابلیت های 
افزایش ســهم استان  برای  فراوانی 
همدان از تولید ناخالص ایجاد کرده و 
بانک صادرات ایران با استفاده از طرح ها 
و محصولات نوین و توانمندی های بالقوه 
خود، از برنامه های توسعه ای واحدهای 

تولیدی و اقتصادی این استان بیش از پیش حمایت خواهد کرد.
سید ضیاء ایمانی در این سفر که با همراهی ایرج نیک اختر، مشاور مدیرعامل و 
معاون اعتبارات و سیدکاظم مرتضوی اسکویی، معاون شعب بانک صادرات ایران 
انجام شد، رویکرد جدی بانک مبتنی بر طراحی محصولات و خدمات متناسب 
با نیاز مشتریان را خاطرنشان کرد و افزود: بانک صادرات ایران بر پاسخگویی 
حداکثری به نیازهای مشتریان تاکید دارد و به همین منظور محصولات و خدمات 
متنوعی را با هدف ایجاد ارزش افزوده حداکثری برای متقاضیان طراحی و روانه 
بازار کرده است.ایمانی در دیدار با فعالان اقتصادی و مدیران واحدهای تولیدیی 

با اشاره به همجواری این استان با استان های 
کرمانشاه، کردستان، لرستان، قزوین، مرکزی و 
زنجان و زیرساخت های فرهنگی و گردشگری 
و همچنین صنایع دســتی، برای افزایش توان 
خدمت رسانی بانک صادرات ایران به اقتصاد و 
رونق بیشتر کســب و کار در این استان اعلام 
آمادگی کرد.وی با اشــاره به این که این استان 
در تولید برخی محصولات کشاورزی دارای رتبه 
اول در کشور است، حجم تولید و صادرات سایر 
تولیدات زراعی و باغی این اســتان را نیز مورد 
اشاره قرار داد و یکی از ماموریت های نظام بانکی را حمایت از بخش کشاورزی 
عنوان و افزایش توان تسهیلات دهی و استفاده از محصولات و خدمات نوین 
بانک صادرات ایران برای ارتقا و توانمندسازی اقتصاد مردم استان همدان را مورد 
تاکید قرار داد.وی همچنین در این سفر از مجتمع صنایع تبدیلی غذایی »بهفام 
بهار« همدان بازدید و با مدیران این شرکت دیدار و راهکارهای بانک صادرات 
ایران برای کمک به ارتقای تولیدات آن را متذکر شد.  وی در این سفر از شعب 
این بانک در شهرستان های فامنین، رزن، کبودرآهنگ، لالجین و بهار  بازدید کرد 

و بر ارائه خدمات مطلوب متناسب با خواسته و نیاز مشتریان تاکید کرد.

بانک ملی ایران: مدیرعامل بانک صادرات ایران:

 مراسم معارفه سرپرست معاونت منابع انسانی
 و سرپرست اداره کل سرمایه انسانی برگزار شد

بانک صادرات ایران برای تقویت ظرفیت های اقتصادی 
استان همدان همکاری خواهد کرد


